
گروه اقتصادی/  در سیاست خارجی و همکاری های 
اقتصادی دولت ســیزدهم، مراوده با همســایگان و 
کشورهای منطقه در اولویت اول قراردارد، سیاستی 
کــه درهمیــن چند مــاه نخســت فعالیــت دولت 
ســیزدهم نتایج مثبت خــود را درافزایــش تجارت 
خارجی و صادرات ایران نشــان داد. درهمین راستا، 
کشــورهای عربــی حوزه خلیــج فارس نیــز از جمله 
اولویت هــا بــرای همکاری های اقتصــادی و تجاری 
اســت کــه در هفته های اخیــر گام های بلنــدی برای 
تحقق آن برداشــته شده است. علیرضا پیمان پاک 
معاون وزیر صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت 
درگفت و گــو بــا »ایــران« تازه ترین اقدامــات ایران 
دراین زمینــه را از جملــه مذاکرات با عمــان و دوبی 

تشریح کرده است.

ë  ،لطفاً درمورد محورها و اهداف سفر وزیر صنعت  
معدن و تجارت، آقــای رضا فاطمی امین، به عمان 

توضیح بدهید.
اصل سفر مربوط به برگزاری کمیسیون مشترک 
اقتصــادی ایران و عمان هســت. ما در کمیســیون 
مشترک تمامی مسائل مربوط به توسعه همکاری 
فیمابین در حوزه اقتصــادی و تجاری و بحث های 
مرتبــط بــا روابــط دانشــگاهی و آموزشــی را مــورد 
بررســی و جمع بندی قرار دادیم و سندی کاربردی 
تعریــف شــد کــه امیدواریم بــه امضــای دو طرف 
برســد. موضوعات در هر بخش اعم از لجســتیک، 
بازاریابــی، بانکــی، حمل ونقــل دریایی، صــادرات 
مجدد، توریســم ســامت و بحث هــای مربوط به 
گردشگری مشخص و احصا شــده اند و امیدواریم 
در جلســاتی کــه وزیرصنعــت، معــدن و تجــارت 
بــا وزرای مرتبــط خواهنــد داشــت بــه جمع بندی 
نهایی برســند و سعی می کنیم در این سفر بخشی 
از چالش هــا را حــل کنیم و فرصت هــای همکاری 
مشــترک را تعریــف کنیم.مــا بنــا را بــر دو موضوع 
گذاشتیم: اول اینکه بتوانیم از فرصت عمان برای 
صادرات مجدد استفاده کنیم. صادرات مجدد اگر 
در قالب سرمایه گذاری مشــترک انجام شود کاماً 
پایدار و موفق می تواند ادامه داشته باشد، لذا آقای 
وزیر تأکید داشــتند کــه حتماً تعــدادی از بنگاه ها و 
کسب و کارهایی که عاقه مند به بازار عمان هستند 

و با این بازار آشــنایی دارند و سوابق تجاری و خوب 
و موفقی را در خارج از کشور دارند به عمان بیایند.

در حین مدتی که دوســتان در حال آماده سازی 
مقدمات ســفر بودنــد، از طریــق رایــزن بازرگانی و 
وزارت امــور خارجه و اتاق مشــترک ایــران و عمان 
با مجموعه های متناظر عمانی رایزنی هایی انجام 
شده و توافق های اولیه صورت گرفته که امیدواریم 
در 3 - 2 روزی کــه جلســات برگــزار مــی شــود،  بــه 
جمع بندی نهایی برســند که اگر نیاز به ورود وزیر و 
مقامات بالاتر باشد مشکات و مسائل حل بشود و 
هم ما یکسری امضاها و سندهای همکاری داشته 

باشیم.
در این سفر دو سه موضوع برای ما مهم است. 
یکــی از آنهــا بحث صــادرات مجدد اســت. بحث 
دیگــر بحــث ترانزیت اســت، یعنی ارتبــاط خلیج 
فارس و دریای عمان با کشــورهای شمالی ایران  و 
کشــورهای حوزه CIS برای ما بســیار مهم است که 
بحث توسعه بندر چابهار و خط دریایی بندرعباس 
بــه عمــان را داریم که جزو موضوعاتی هســتند که 
مطــرح شــدند. چــون کمیســیون مشــترک برخی 
از کشــورهای حــوزه CIS در اختیــار وزارت صمــت 
هســت بحث این را داریم که هم کشــورهای حوزه 
CIS بتواننــد در بنــادر و مبــادی و گمــرکات ایــران 
سرمایه گذاری کنند هم کشورهای عربی مثل عمان 
که این ســرمایه گذاری بتواند مســیر تســهیل کالا و 
مبادلات کالایی این کشــورها را فعــال کند.با توجه 
بــه عاقه منــدی و برنامه ریــزی عمان، کشــورهای 
حــوزه CIS می توانند کالاهایشــان را به بنــادر ایران 
آورده و از آنجــا بــه بنــادر »صحــار« و »صالــه« و 
»الدقم« ببرند و از آنجا به کشورهای مختلف دنیا 
صادر کنند. یا از اتحادیه کشورهای عرب این کالاها 
از طریق عمان توزیع شــوند، درعین حال می توان 
کالاهای مورد نیاز کشــورهای حوزه CIS را از طریق 
بنــادر عمان تأمیــن کرد.موضوع دیگــری که ایران 
درمورد آن درحال مذاکره با کشورهای عربی است 
حضور در ایران و اجرای پروژه های ســرمایه گذاری 
مشــترک برای صادرات به کشــورهایی که ایران در 
آنجا مزیت نســبی دارد مثل حوزه اوراسیاســت.ما 
با کشــورهای مختلــف عربی گفت و گــو کردیم و به 
آنها پیشــنهاد حضــور در ایران و اجــرای پروژه های 

سرمایه گذاری مشترک دادیم تا از فرصت پیوستن 
ایــران بــه اتحادیه اوراســیا و تجــارت آزاد اســتفاده 
کنند. خیلی از این کشــورها استقبال کردند و 2 – 3 
پروژه مشخص شده. درحال حاضر سرمایه گذاران 
قطری به ایران آمده اند. سرمایه گذاران اماراتی نیز 
در بخشــی از ایــن حوزه ها ســرمایه گذاری کرده اند. 
مذاکــرات اولیه ای بــا ســرمایه گذاران کویتی انجام 
شده. سرمایه گذاران عمانی نیز جزو جامعه هدف 
ما هســتند که امیدواریم در این سفر بتوانیم با آنها 
مذاکره کنیم و با سرمایه گذاری در فرصت هایی که 
برای آنها جذاب است بتوانند از مزیت ژئوپلتیکی 

ایران استفاده کنند.
ë  در مورد ســفرتان به دوبی و حجــم روابط تجاری  

ایران با امارات نیز توضیحاتی ارائه بفرمایید.
روابــط ایــران و امــارات روابــط خوبــی بــوده و 
درحــال حاضــر امارات یکــی از بزرگتریــن مقاصد 
تجــاری ایــران اســت. در این چنــد مــاه کوتاهی که 
بنده مســئولیت گرفتــم تعــدادی از تجــار اماراتی 
به ایران آمدند. بنده نیز ســفری به دوبی داشــتم و 
عاقه مندی ویژه ای بین تجار دو کشــور وجود دارد 
که ما از آن استقبال می کنیم. ما از هر توافق و ارتباط 
»برد – برد« که منافع ملی مان را محقق کند با هر 
کشوری باشد شدیداً استقبال می کنیم، مخصوصاً 

کشــورهای همســایه و منطقــه. سیاســت دولــت 
ســیزدهم به ریاست آقای رئیســی نیز تنش زدایی 
و توسعه روابط به نفع کشورها و ملت هاى منطقه 

است و ما کاماً در این زمینه آمادگی داریم.
ë  در بحث سیاست خارجی، دولت سیزدهم اعلام 

کــرده که اولویــت روابط با کشــورهای منطقه و نگاه 
به شرق است. در سازمان توسعه تجارت نیز چنین 
دیدگاهــی وجود دارد؟ و آیا نگاه شــما به کشــورهای 

منطقه و شرق بخصوص همسایگان است؟
در نقشــه راه توســعه تجــارت کشــور اولویــت را 
کشــورهای منطقــه قــرار دادیــم. یعنــی ظرفیــت 
کشــورهای همسایه و کشورهای همسو و کشورهای 
جنوب شرق آسیا و کشورهای آفریقایی را که دارای 
پتانسیل بالایی هستند ولی توجهی به آنها نشده را 
اولویــت قرار دادیم. در 4 – 3 ماه ابتدایی دولت که 
هنوز ساختارها تغییر نیافته و نیروهای جدید کاماً 
مستقر نشده بودند، نیروهای ما توانستند در جنوب 
شــرق آســیا پروژه های متعــددی در زمینــه صدور 
خدمــات فنی و مهندســی را بگیرند، موضوعی که 
سابقه نداشته و استقبال بسیار گسترده ای از طرف 
وزارتخانه هــا و وزرا و مجموعه های کان حاکمیتی 

آن کشورها به دنبال داشته است.
در حــوزه روســیه و CIS هــم همینطــور، در حوزه 

چین، هند، سریانکا، کشورهای عربی و آفریقایی نیز 
پیشنهادها و عاقه مندی های مختلفی وجود دارد که 
این نشــان دهنده عاقه مندی دوجانبه است، لذا به 
نظر می رسد به جای اینکه هزینه های مختلفی کنیم 
و با کشــورهای اروپایی یا امریکا یــا کره جنوبی و ژاپن 
بر ســر 500 میلیــون دلار یا یک میلیــارد دلار مذاکره 
کنیــم، اگر فقــط به عنوان مثــال تجارت آزاد اوراســیا 
را محقــق کنیم یــک بــازار 500 میلیــارد دلاری را که 
بسیاری از کالاها را در آن مزیت داریم، مثاً در حوزه 
محصولات کشــاورزی، طرف راهی جز اینکه از ایران 
نیازهایــش را بــرآورده کند ندارد، بــه این معنی یک 
بــازار حداقــل 20 – 10 میلیــارد دلاری برای ما فراهم 
می شود. وقتی بازارهایی وجود دارد که ما به سادگی 
می توانیم در آنها نفوذ کنیم، ولو برجام اتفاق بیفتد و 
توافق صورت بگیرد، عقل سلیم اقتصادی و تجاری 
به ما می گوید باید از این ظرفیت ها بیشــتر اســتفاده 
کنیــم. بنابراین این موضوع سیاســی نیســت. کاماً 
کارشناســی، تخصصی، اقتصادی و تجاری است که 

ما باید به ظرفیت هایمان توجه ویژه داشته باشیم.
به عنــوان مثــال وقتــی فرهنــگ ما بــا فرهنگ 
کشورهای همسایه یکی است و تجار ما به راحتی با 
همدیگر تعامل می کنند و با برخی از کشورها نیازی 
به ویزا نداریــم و رفت و آمدها به صورت مرتب در 
حال انجام است، اگر این قرابت ها درست استفاده 
بشــود قطعــاً توســعه تجــارت را به همــراه خواهد 
داشــت. بــرآوردی که در ســازمان توســعه تجارت 
داشــتیم این اســت که فقط از کشورهای همسایه و 
چین و هنــد 100 میلیارد دلار پتانســیل وارداتی آن 
کشــورها می تواند به کالای ایرانــی اختصاص یابد. 
درصــورت توجه جدی به همین ظرفیت ها قطعاً 
می توانیم سهم قابل توجهی از بازار این کشورها را 

به دست بیاوریم. 
نظر ما در ســازمان توسعه تجارت این است که 
در صورت انجام توافق با غربی ها اولویت این است 
که بــا اســتفاده از ســرمایه غربی ها این مســیرها را 
توسعه بدهیم و روابطمان را با این کشورها توسعه 
بدهیم چون در این کشورها هم فرصت هست هم 
پول هســت هم منابع هســت هم بــازار وجود دارد 
هم نزدیکی فرهنگــی و امیدواریم اراده هم به این 

عوامل پیوند بخورد و این اتفاق به وقوع بپیوندد.
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تجار همسایه در راه ایران ا

رئیس سازمان توسعه تجارت در گفت وگو با »ایران« از سرمایه گذاری فعالان اقتصادی امارات، قطر ، کویت و عمان در کشور خبر داد 

 بازاری مثل اوراسیا نفعش از برجام و توافق هسته ای خیلی بیشتر است

ارتقای روابط اقتصادی ایران و عمان با شناسایی 
زمینه های همکاری متقابل

وزیــر صنعــت، معــدن و تجارت کشــورمان در بــدو ورود به عمان بــر ارتقا و 
تعمیــق روابط اقتصادی بین دو کشــور با شناســایی ظرفیت هــا و زمینه های 
همــکاری متقابل تأکیــد کرد. به گــزارش وزارت صنعت، معــدن و تجارت، 
»ســید رضا فاطمی امین« که برای شرکت در نوزدهمین اجاس کمیسیون 
مشــترک همکاری هــای جمهــوری اســامی ایــران و ســلطنت عمــان ســفر 
کرده اســت در بدو ورود به عمان با اســتقبال »صالح المســن« معاون وزیر 
صنعت، تجارت و توســعه ســرمایه گذاری این کشــور و »علی نجفی« ســفیر 
کشــورمان در مســقط همــراه بود، با بیان ایــن مطلب، افــزود: امیدواریم که 
در ایــن ســفر فعالیت های اقتصــادی دو کشــور را فعال تر کنیم، زیــرا روابط 
اقتصــادی ایــران و عمــان عقب تــر از روابط خوب سیاســی دو کشــور اســت. 
وی بــا بیــان اینکه زمینه های زیــادی برای ارتقای همکاری هــای اقتصادی و 
تجــاری میان دو کشــور وجود دارد، تصریح کرد: اگر این زمینه ها شناســایی و 
فعال شود، می تواند آینده خوبی را برای دو کشور در پی داشته باشد.صالح 
المســن در ادامــه با ابراز خرســندی از همســایگی با ایــران، فرهنگ و تمدن 

کشورمان را قابل تقدیر دانست .

کاهش قیمت جهانی نفت 
بنابر اخبار منتشــره از بازار جهانی، قیمت هر بشــکه نفت خام برنت دریای 
شــمال بــا 2 دلار معــادل 2.22 درصد کاهش به 90 دلار و 77 ســنت رســید. 
قیمــت هر بشــکه نفــت خام وســت تگــزاس اینترمدییــت امریکا نیــز برای 
تحویــل در مــاه مارس بــا 1.65 دلار معــادل 2 درصد افت بــه 89 دلار و 67 
ســنت رســید. تقویــت تقاضــای جهانی، تنش هــای جــاری در شــرق اروپا و 
احتمــال اختال در عرضه نفت به دلیل ســرمای هوا در امریکا ســبب شــده 
است روز دوشنبه قیمت هر دو شاخص نفتی به بالاترین رقم ها طی 7 سال 

گذشته )94 دلار در بشکه( برسد.

 خودکفایی در تولید شکر و پنبه 
تا پایان دولت سیزدهم

علیرضا مهاجر معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی در نشست خبری 
به مناسبت گرامیداشت سالگرد پیروزی انقاب اظهار داشت: افزایش تولید 
و خودکفایی در تولید پنبه و شکر از برنامه  های وزارت جهاد کشاورزی است و 

امیدواریم در دولت سیزدهم بتوانیم کل نیاز کشور را در داخل تولید کنیم.
به گزارش »ایران«:وی افزود: برای خودکفایی در تولید شکر باید بتوانیم در 
اســتان های کشــور دو کارخانه  تبدیلی ایجاد کنیم و از آب سبز نیز برای تولید 
این محصول استفاده  می کنیم. معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: برای 

پنبه نیز مشکلی زیرساختی برای تولید این محصول نداریم. 
وی ابراز کرد: در تولید شکر با ایجاد دو کارخانه صددرصد خودکفا می شویم. 
در تولیــد پنبه نیــز برای خودکفایی برنامه  داریم امــا این صنعت حلقه های 
مختلفــی دارد کــه بایــد بــه آن توجه شــود به طوری کــه اگر پوشــاک و پارچه 
وارد کنیــم کل چرخه هــا نابود می شــوند. مهاجر تصریح کــرد: وزارت جهاد 
کشــاورزی  طرحــی را با کمک وزارت صنعت دارد که به این حساســیت های 
یادشــده  توجه کند تا بتوانیم طی ســال های آینــده در تولید این محصول به 

خودکفایی برسیم.


